
Una lletra del P. Lluís Rodés, S. J , sobre la influencia 
de la radio en les pertorbacions atmosfériques 

Amb el desig d'informar els lector s de CIENCIA várem sol-licitar del nostre Mus-
iré col-laborad or Sr. Lluís Rodés, un article que jos expressió del sen criteri 
sobre aquesta Ínter es sant qüestió, molí debatuda recentment a Barcelona. 

La riostra demanda fon contestada amb le lletra següent, que reprodu'im, per tal com 
ella concreta Yopinió valuósa del Director de VObscrvatori de VEbre. 

Sr. D. Ramón Peypoch. 

31 de juliol de 1932 

Barcelona 

Distingit i apreciat Sr.: Rebuda oportunament la seva carta dirigida al 
R. P. PUIG, en la que li demanava la nostra opinió respecte la influencia de 
la radio sobre les variacions atmosfériques, em plau de manifestar-li que 
no cree que valgui la pena d'escriure sobre aquest assumpte un article. 
Solament li diré que en els 25 ó 30 fenómens que constantment es regis-
tren en aquest Observatori (magnetisme, corrents teHúrics, terratrémols, 
potencia1 atmosféric, pluja, temperatura, hores de Sol, vent, etc., etc.) en 
cap d'ells no es pot veure Facetó que hi hagi pogut exercir Fincrement de !és 
ondes hertzianes peí desenvolupament de la radio en el que va de segle. 

Tenint en compte l'enorme quantitat d'energia solar rebuda per la 
Terra (centenars de milers de eavalls per quilómetre quadrat i per segon) 
em semh'a del tot improcedent cercar la influencia que pugui exercir la 
¡nsignificant quantitat d'energia posada en joc per les antenes emissores, 
per potents que siguin. 

Em sembla que el cas seria semblant a preocupar-se de la influencia 
que la cuca de llum deis jardins pugui teñir en la iHuminació duna gran 
ciutat. 

Per la nieva part no tinc inconvenient en qué publiqui aquesta lletra 
com a síntesi del meu criteri, aixó, naturalment, sense menysprear e1s es-
forqos que s'hagin fet o es pugüin fer daci endavant per a estudiar la 
qüestió. 

Em plau d'aprofitar aquesta avinentesa per a oferir-me de V. afm. ser-
vidor i amic, 

Lhás Rodés 


